
Rada Gminy Krzywcza Krzywcza, dnia 2 lipca 2013 r. 
 
OA.0002.6.2013.RG 
 

PROTOKÓŁ Nr XXXIV/2013 
 

z obrad XXXIV sesji zwyczajnej Rady Gminy Krzywcza, która odbyła 
się 26 czerwca 2013 r. w Świetlicy Wiejskiej w Krzywczy 

 
 
 Na XXXIV sesję Rady Gminy Krzywcza przybyło 13 radnych (lista 
obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu). Ponadto 
w obradach wzięły udział zaproszone osoby spoza Rady (listy obecności 
stanowią załączniki nr 2 i 3 do niniejszego protokołu). 
 
 
Ad 1. 
 Przewodniczący Rady Gminy Piotr Pękalski o godz. 1008 otworzył sesję 
i po powitaniu radnych oraz gości oświadczył, iż zgodnie z listą obecności 
aktualnie w sesji uczestniczy 13 radnych, co wobec składu Rady Gminy 
wynoszącego 15 radnych stanowi quorum pozwalające na podejmowanie 
prawomocnych uchwał. 
 
 Następnie Przewodniczący obradom przedstawił proponowany 
porządek obrad. 
 Wójt Gminy Witold Szpytman złożył wniosek o zmianę porządku obrad 
poprzez zdjęcie z punktu 4 podpunktu 6 projektu Uchwały Rady Gminy 
Krzywcza zmieniającej uchwałę nr 171/XXVIII/2012 Rady Gminy Krzywcza 
z dnia 28 grudnia 2012 r. w sprawie uchwalenia Regulaminu utrzymania 
czystości i porządku na terenie Gminy Krzywcza, gdyż do tej sesji nie zostały 
jeszcze uzgodnione z SANEPID-em proponowane zmiany. Ponadto 
wnioskował o dodanie do tegoż punktu jako ostatnie podpunkty projektów 
Uchwał Rady Gminy w sprawach zmian w wieloletniej prognozie finansowej 
Gminy Krzywcza oraz zmian w budżecie gminy Krzywcza w 2013 roku. 
Zmiany w WPF dotyczą w szczególności nie ujęcia tam kwestii ubezpieczenia 
majątku i innych interesów gminy Krzywcza. Natomiast zmiany w budżecie 
gminy dotyczą bieżącej działalności gminy. 
 Następnie Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie przyjęcie tego 
wniosku. Głosowanie przeprowadzono osobno dla każdej proponowanej 
zmiany. 
 W wyniku głosowania wniosek o zdjęcie z punktu 4 podpunktu 6 
projektu Uchwały Rady Gminy Krzywcza zmieniającej uchwałę 
nr 171/XXVIII/2012 Rady Gminy Krzywcza z dnia 28 grudnia 2012 r. w sprawie 
uchwalenia Regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy 
Krzywcza przyjęty został jednogłośnie 13 głosami „za”. 
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 W wyniku głosowania wniosek o dodanie do punktu 4 jako kolejnego 
po ostatnim podpunkcie projektu Uchwały Rady Gminy Krzywcza w sprawie 
zmian w wieloletniej prognozie finansowej Gminy Krzywcza przyjęty został 
jednogłośnie 13 głosami „za”. 
 W wyniku głosowania wniosek o dodanie do punktu 4 jako kolejnego po 
ostatnim podpunkcie projektu Uchwały Rady Gminy Krzywcza w sprawie 
zmian w budżecie gminy Krzywcza w 2013 roku przyjęty został jednogłośnie 
13 głosami „za”. 
 Porządek obrad wraz z wprowadzonymi zmianami w wyniku 
przeprowadzonego głosowania przyjęty został jednogłośnie 13 głosami „za”. 
 

Przyjęty porządek obrad: 
1. Otwarcie sesji, stwierdzenie prawomocności obrad. 
2. Przyjęcie protokołów z poprzednich sesji. 
3. Przyjęcie sprawozdań finansowych oraz sprawozdania z wykonania 

budżetu gminy za 2012 rok w tym: 
1) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Rzeszowie, 
2) przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Krzywcza, 
3) rozpatrzenie projektu uchwały Rady Gminy Krzywcza w sprawie rozpatrzenia 

i zatwierdzenia sprawozdań finansowych za 2012 rok, 
4) rozpatrzenie projektu uchwały Rady Gminy Krzywcza w sprawie udzielenia 

Wójtowi Gminy Krzywcza absolutorium z tytułu wykonania budżetu 
na 2012 rok, 

4. Rozpatrzenie projektów uchwał w sprawach: 
1) zawarcia porozumienia o powierzenie Gminie Miejskiej Przemyśl zadania 

publicznego dotyczącego objęcia mieszkańców Gminy Krzywcza (osób 
z zaburzeniami psychicznymi) opieką i usługami świadczonymi przez 
Środowiskowy Dom Samopomocy w Przemyślu ul. Bakończycka 1, 

2) wyrażenia opinii o projekcie uchwały Sejmiku Województwa Podkarpackiego 
w sprawie Parku Krajobrazowego Pogórza Przemyskiego; 

3) wyrażenia opinii o projekcie uchwały Sejmiku Województwa Podkarpackiego 
w sprawie Przemysko – Dynowskiego Obszaru Chronionego Krajobrazu; 

4) przekazania do sprzedaży nieruchomości (działek nr 999 i nr 515 położonych 
w Bachowie) stanowiących własność Gminy Krzywcza; 

5) przekazanie do sprzedaży nieruchomości (działki nr 266 o pow. 0,24 ha 
w Średniej) stanowiącej własność Gminy Krzywcza; 

6) zmieniająca uchwałę własną w sprawie diet przysługującym radnym gminnym 
i przewodniczącym organu wykonawczego jednostek pomocniczych gminy 
oraz zwrotu kosztów podróży służbowych; 

7) zmieniająca uchwałę własną nr 4/II/2010 w sprawie powołania stałych komisji 
Rady Gminy; 

8) zmian w wieloletniej prognozie finansowej Gminy Krzywcza; 
9) zmian w budżecie gminy Krzywcza w 2013 roku. 

5. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
6. Interpelacje i zapytania radnych. 
7. Wolne wnioski i informacje. 
8. Zakończenie obrad. 
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Ad 2. 
 Protokoły Nr XXXII/2013 i Nr XXXIII/2013 z obrad poprzednich sesji 
zwyczajnej i nadzwyczajnej Rady Gminy Krzywcza zostały wyłożone 
do wglądu wraz z informacją, aby ewentualne wnioski i zastrzeżenia zgłaszać 
do końca sesji. Jeśli takich nie będzie, zostanie to uznane jako przyjęcie tych 
protokołów. 
 
 
Ad 3. 
 Przystępując do realizacji punktu 3 obrad Przewodniczący Rady Gminy 
Piotr Pękalski oddał głos Kierownikowi Referatu Księgowości i Finansów 
Urzędu Gminy Krzywcza Alicji Pilch, która przedstawiła podstawowe dane 
ujęte w sprawozdaniu Wójta Gminy Krzywcza z wykonania budżetu 
za 2012 rok oraz rocznym sprawozdaniu finansowym za 2012 rok. 
W szczególności powiedziała, że realizacja dochodów w stosunku do 
założonego przez Radę Gminy planu pierwotnego wraz ze zmianami 
dokonanymi w 2012 roku wynosi 95,28%, czyli dochody wyniosły 
12 941 907,59 zł. Należności w dochodach, które nie zostały zrealizowane 
i figurują jako zaległości wymagalne kształtują się następująco: podatek od 
nieruchomości – 47 060,18 zł, na koniec 2011 r. zaległości te były mniejsze i 
wynosiły 38 647,26 zł. Wzrasta zaległość podatku od nieruchomości od osób 
prawnych; podatek rolny – 67 650,14 zł, na koniec 2011 r. zaległości te były 
większe i wynosiły 83 255,83 zł; podatek leśny – 3 845,12 zł; podatek od 
środków transportowych – 19 375,00 zł. 
Poinformowała ona również, że są bardzo duże zaległości z tytułu 
wypłaconych zaliczek alimentacyjnych i funduszu alimentacyjnego i wynoszą 
327 417,78 zł. Należności te są sukcesywnie ściągane, ale mimo 
to w większości są to nieściągalne kwoty. Są też duże zaległości z tytułu 
korzystania z kanalizacji sanitarnej i wynoszą 9 275,99 zł. 
Zwróciła ona szczególną uwagę na stosowane ulg, zwolnień, umorzeń 
w podatkach i opłatach lokalnych, co powoduje zmniejszenie dochodów gminy 
o kwotę 1 252 141,41 zł, w tym: skutki obniżenia górnych stawek podatków 
wyniosły – 772 864,02, skutki udzielonych dodatkowych ulg i zwolnień (bez ulg 
i zwolnień ustawowych) wyniosły – 474 685,39 zł oraz umorzenia zaległości 
podatkowych wyniosły 4 592,00 zł. Zdaniem Kierownika Referatu Księgowości 
i Finansów Urzędu Gminy Krzywcza – w skutek obniżenia przez Radę Gminy 
górnych stawek podatków zaproponowanych przez Ministra Finansów 
najwięcej, bo aż 428 866,21 zł, zyskują podatnicy podatku od nieruchomości 
od osób prawnych. Wynika z tego, że w gminie Krzywcza więcej oszczędza 
się na osobach prawnych niż na osobach fizycznych (gdzie skutek obniżenia 
wynosi 91 011,05 zł). Natomiast w podatku rolnym w skutek obniżenia górnych 
stawek najwięcej zyskują osoby fizyczne, bo aż 206 043,43 zł, niż osoby 
prawne – 7 023,37 zł. W skutek udzielonych ulg i zwolnień w podatku od 
nieruchomości najwięcej zyskują osoby prawne, bo aż 379 055,51 zł, niż 
osoby fizyczne – 95 629,88 zł. Umorzenia – jak twierdzi Kierownik Referatu 
Księgowości i Finansów Urzędu Gminy Krzywcza – zamknęły się małą kwotą 
i wynoszą 4 592,00 zł. 
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Realizacja planowanych wydatków przedstawia się prawidłowo, czyli na 
planowane wydatki 13 708 848,32 zł wykonano je w kwocie 12 940 381,72 zł, 
tj. 94,39%. Powiedziała również, że jeśli chodzi o zadania zlecone, to 
zaplanowano kwotę 2 550 170,05 zł a wykorzystano ją w kwocie 
2 549 933,46 zł, czyli realizacja tych zadań – jak powiedziała Kierownik 
Referatu Księgowości i Finansów Urzędu Gminy Krzywcza Alicja Pilch – była 
prawidłowa. Biblioteka otrzymała dotację z Urzędu Gminy w wysokości 
77 500 zł i wykonała ją w kwocie 77 484,33 zł oraz otrzymała również dotację 
w kwocie 3 000 zł wykorzystując ją w całości. 
 Następnie Kierownik Referatu Księgowości i Finansów Urzędu Gminy 
Krzywcza przestawiła podstawowe dane ujęte w rocznym sprawozdaniu 
finansowym za 2012 rok. Powiedziała, że Bilans Gminy Krzywcza na dzień 
31 grudnia 2012 r. obejmuje aktywa trwałe w kwocie 63 507 462 zł. Strata 
za ubiegły rok wyniosła 270 688 zł. Zmniejszyły się w stosunku 
do poprzedniego roku zobowiązania krótkoterminowe. Na koniec 2011 r. 
wynosiły one 1 043 521 zł, a na koniec 2012 roku wynosiły one 714 292 zł. 
To są zobowiązania z tytułu niezapłaconych faktur. Zobowiązania finansowe 
długoterminowe na koniec 2012 roku wynosiły 7 872 404,92 zł, gdzie 
w porównaniu do roku 2011 była to kwota 8 126 756 zł. Troszeczkę obniżyło 
się zadłużenie gminy, ale nadal jest ono bardzo wysokie. Nadwyżka budżetu 
wyniosła 1 525 zł. Skumulowany wynik budżetu wyniósł: -7 746 192,24 zł. 
Środki pieniężne na koniec 2012 roku wynosiły 448 166,61 zł, a na początku 
2012 roku wynosiły one 700 986,66 zł. 
 Z kolei przedstawiła ona Uchwałę Nr 11/25/2013 Składu Orzekającego 
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Rzeszowie z dnia 15 maja 2013 r. 
w sprawie opinii o sprawozdaniu Wójta Gminy Krzywcza z wykonania budżetu 
za 2012 rok oraz przedstawiła także Uchwałę Nr 11/27/2013 Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Rzeszowie z dnia 
7 czerwca 2013 r. w sprawie zaopiniowania wniosku Komisji Rewizyjnej Rady 
Gminy Krzywcza o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy za 2012 rok. 
 Następnie Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Marek Bosak odczytał 
opinię Komisji Rewizyjnej o wykonaniu budżetu Gminy Krzywcza za 2012 rok 
stanowiącą załącznik nr 1 do Uchwały Komisji Rewizyjnej Rady Gminy 
Krzywcza z dnia 28 maja 2013 r. w sprawie wniosku o udzielenie absolutorium 
Wójtowi Gminy Krzywcza za 2012 rok. Z treści tej opinii wynika, że Komisja 
jednogłośnie pozytywnie rozpatrzyła roczne sprawozdanie z wykonania 
budżetu gminy za 2012 r. i złożyła wniosek do Rady Gminy o udzielenie 
absolutorium Wójtowi Gminy Krzywcza za 2012 rok. 
 Przewodniczący Rady Gminy powiedział – Rada Gminy podjęła pewne 
działania w oświacie w 2012 roku, w szczególności dotyczące likwidacji Szkoły 
Podstawowej w Ruszelczycach. W związku z tym pytał – Jakie te poczynania 
przyniosły korzyści lub ewentualnie straty finansowe w budżecie gminy? 
 Kierownik Referatu Księgowości i Finansów Urzędu Gminy Krzywcza 
odpowiedziała, że działania te przyniosły korzyści finansowe. Ta szkoła nie 
otrzymuje żadnych dodatkowych środków finansowych z budżetu gminy. 
Otrzymuje ona jedynie wyliczone środki finansowe z subwencji oświatowej.  
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W 2013 roku szkoła ta powinna otrzymać z wyliczenia dotację z subwencji 
oświatowej w kwocie 341 075,67 zł. Plan wydatków zakłada 340 000 zł. 
Pomimo likwidacji szkoły w Ruszelczycach to i tak gmina dopłaca bardzo dużo 
do oświaty. Do Szkoły Podstawowej w Reczpolu gmina dodatkowo dopłaca 
ze swojego budżetu 330 000 zł, do Szkoły Podstawowej w Krzywczy dopłaca 
dodatkowo 110 000 zł, do szkoły w Babicach dodatkowo dopłaca 69 000 zł, 
do szkoły w Bachowie dopłaca się 197 000 zł. Przestrzegła, że jeżeli 
nie podejmie się działań naprawczych finansów gminy pod koniec roku braknie 
pieniędzy na płace i składki ZUS dla nauczycieli. Kwota ta nie jest małą 
dlatego nie ma możliwości zawyżenia dochodów z przeznaczeniem 
na pokrycie tych brakujących wydatków. 
 W związku z wypowiedzią Przewodniczącego Rady Gminy prosił, aby 
na następną sesję przygotować wyliczenia dotyczące likwidacji Szkoły 
Podstawowej w Ruszelczycach z porównaniem ich do poprzednich lat celem 
wyjaśnienia – jakie te działania przyniosły korzyści, czy też straty finansowe 
w budżecie gminy? 
 Następnie prosił on o potwierdzenie faktu, że gdyby nie podjęte przez 
Radę Gminy w ubiegłym roku działania związane z likwidacją szkoły 
w Ruszelczycach, to nie byłoby możliwości zbilansowania budżetu gminy 
na 2013 rok? 
 Kierownik Referatu Księgowości i Finansów UG odpowiedziała, 
że gdyby nie dokonano tych poczynań na pewno niedobór środków 
budżetowych byłby o wiele większy i aby zbilansować jego trzeba byłoby 
wówczas zawyżyć o wiele więcej plan dochodów. Oczywiście byłyby duże 
trudności w tym zakresie, bo obecnie dochody bieżące są przekroczone 
w stosunku do planu, co jest niezgodne z ustawą o finansach publicznych. 
Likwidacja szkoły przyniosła korzyści finansowe, ale tak naprawdę efekt 
finansowy tego będzie zauważalny dopiero w latach przyszłych. Każde 
opóźnienie przy podejmowaniu decyzji w stosunku do pozostałych 
podlegających likwidacji szkół powoduje pogłębianie sytuacji finansowej gminy. 
 Radny Wacław Sobol pytał – Jakie są rozważane rozwiązania problemu 
finansowego gminy Krzywcza? 
 Kierownik Referatu Księgowości i Finansów UG odpowiedziała, że na 
podstawie sprawozdania z wykonania budżetu gminy za 5 miesięcy 2013 roku 
wynika, że pieniędzy braknie praktycznie na wszystko. Nie można było 
zwiększyć dochodów i w związku z tym nie zostały zaplanowane wydatki, które 
są niezbędne do realizacji budżetu gminy zarówno na płace dla nauczycieli, 
jak i pracowników oczyszczalni ścieków, czy też pracowników 
administracyjnych. Brakuje ok. 300 000 zł, jednak doliczając do tego wydatki 
na składki ZUS, to łącznie brakuje ok. 360 000 zł. W budżecie gminy na 
2013 rok środki finansowe na ten cel można znaleźć tylko i wyłącznie poprzez 
cięcia innych wydatków budżetowych. Tylko nasuwa się pytanie – jakich? 
Na płace dla nauczycieli w niektórych szkołach brakło by już pieniędzy 
w październiku a w pozostałych w listopadzie. Poprawić tą sytuację, poprawić 
wskaźniki finansowe, można by było poprzez opracowanie programu 
naprawczego, by móc zaciągnąć pożyczkę na brakujące wydatki bieżące oraz 
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otrzymać wsparcie finansowe z budżetu państwa. Jednak – jak powiedziała 
Kierownik Alicja Pilch – opracowany program musiałby być ściśle realizowany 
zgodnie z jego zawartymi ustaleniami. Przyjęcie do realizacji programu 
naprawczego pozwoli posiadać przez pewien okres wskaźniki finansowe 
gminy Krzywcza wyższe niż 60%, aby można byłoby w kolejnych latach 
poprawiać kondycję finansową gminy, wychodząc z kryzysu. Nie byłby to krótki 
okres, gdyż do 2023 roku rozłożone są raty spłat zaciągniętych kredytów. 
Ponadto – jak dodała Kierownik Alicja Pilch – w budżecie na 2013 r. braknie 
również środków finansowych na odsetki od zaciągniętych kredytów. 
Zaplanowanych jest 309 000 zł, za I kwartał wydatkowano na ten cel około 
110 000 zł, a pozostaje jeszcze do spłaty 3 raty, co daje łączną kwotę około 
400 000 zł. Do opracowania planu naprawczego niezbędna będzie pomoc 
pracowników Urzędu Gminy, oraz współpraca radnych Rady Gminy. Uważa 
ona, że wypracowane przez zespół roboczy wnioski, powinny być poparte 
akceptacją przez Radę Gminy, bo szkoda byłoby pracy ludzkiej włożonej 
w przygotowanie tego programu gdyby było inaczej. 
 Wójt Gminy Witold Szpytman, zabierając głos w sprawie opracowania 
programu naprawczego, zaproponował powołanie Komisji, która może być 
złożona z całej Rady Gminy. Zdaniem Wójta – każdy głos będzie się liczył. 
W związku z tym, prosił o rzetelne podejście do tej sprawy. 
 Radny Wacław Sobol prosił o zdefiniowanie zaistniałego problemu. 
Gdzie i jakie są możliwości naprawy finansów gminy Krzywcza oraz jakich cięć 
budżetowych będzie to dotyczyło? 
 Kierownik Alicja Pilch odpowiedziała, że nie może wskazać konkretnie, 
które zaplanowane wydatki można zmniejszyć, gdyż pracuje w Urzędzie 
Gminy Krzywcza trzeci miesiąc i trudno jest wypowiadać się w tej sprawie, 
ale rozpatrując kwestię cięć budżetowych trzeba brać pod uwagę tylko wydatki 
bieżące. Na pewno nie ma możliwości zmniejszenia wynagrodzenia dla 
nauczycieli. Trzeba opracować i przyjąć program naprawczy, który pozwoli 
otrzymać pomoc finansową na preferencyjnych warunkach z budżetu państwa 
i jednocześnie pozwoli spłacić zaciągnięte kredyty. Z wyliczeń wynika, że na 
koniec roku zadłużenie gminy Krzywcza z zaciągniętych kredytów będzie 
wynosić ponad 9 000 000 zł. Przy realizacji dochodów, zakładając że ich 
wpływ w drugim półroczu jest zawsze znacznie mniejszy niż w pierwszym 
to na koniec roku przewiduje się duże przekroczenie. Na przyszły rok Rada 
Gminy nie będzie miała możliwości opracowania i przyjęcia budżetu gminy. 
W tym roku był problem z zatwierdzeniem projektu budżetu na 2013 rok, gdyż 
Regionalna Izba Obrachunkowa negatywnie go oceniła, bo zawyżono w nim 
dochody, które – jak wynika z analizy – do końca roku nie zostaną 
zrealizowane. Opracowany program naprawczy – jak powiedziała Kierownik 
Alicja Pilch – musi być zatwierdzony przez Regionalną Izbę Obrachunkową 
i daje szansę, że po pewnym czasie gmina wyjdzie z kryzysu. Nie ma 
możliwości zaciągnięcia następnego kredytu. Ponadto zauważyła, że Bank 
Spółdzielczy w Krzywczy nalicza bardzo duże koszty obsługi kredytu 
i utrzymania rachunku bankowego. Jej zdaniem – Są inne banki, gdzie 
nie płaci się za realizację przelewów. Ponadto poinformowała, że od 2008 roku 
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zaciągnięty był tylko jeden kredyt inwestycyjny, a pozostałe kredyty zaciągane 
były na spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań z tytułu kredytów 
i pożyczek. Wzięto kredyt w kwocie 1 200 000 zł z Banku Spółdzielczego oraz 
pożyczkę w kwocie 909 273 zł z WFOŚiGW na rozbudowę oczyszczalni 
ścieków. Dotyczy to okresu od 2007 r. do 2009 r. Od 2008 r. do 2013 r. 
z Banku Spółdzielczego zaciągnięto kredyty w łącznej wysokości 9 992 355 zł 
i tylko na spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań z tytułu kredytów 
i pożyczek. Oprócz tych kredytów, były zaciągnięte kredyty inwestycyjne na 
łączną kwotę 2 110 000 zł. Razem wynosi to 12 101 628 zł. Wynika z tej 
analizy, że wydatki bieżące pokrywane były z zaciąganych kredytów. Same 
wydatki na inwestycje od roku 2007 r. do 2012 r. wynoszą 8 298 516 zł. 
Ponadto Kierownik Alicja Pilch przedstawiła informację na temat realizowanych 
i oddanych do użytku inwestycji. W 2002 roku została oddany do użytku 
budynek Publicznego Gimnazjum w Krzywczy – 2 815 000 zł. W 2006 roku 
została oddana do użytku budynek Szkoły Podstawowej w Reczpolu – 
2 555 000 zł i sala gimnastyczna przy budynku Publicznego Gimnazjum 
w Krzywczy – 2 661 000 zł. Rozbudowę oczyszczalni ścieków w Krzywczy 
rozpoczęto w 2007 roku – jak wynika ze sprawozdania – oddana została 
do użytku w 2009 roku za kwotę 3 677 000 zł. 
 Radny Wacław Sobol pytał – Czy nie było błędem zatrudnienie 
Pani Alicji Pilch na stanowisku Kierownika Referatu Księgowości i Finansów 
w Urzędzie Gminy? Poprzednia Skarbnik Gminy, podczas prac nad 
uchwaleniem budżetu gminy zapewniała radnych, że zaciągnięcie kredytów 
to nic złego, nie pogłębiają one zadłużenia, że to jest dobre. Może to ta 
obecnie zatrudniona Pani Kierownik jest zła. 
 Kierownik Alicja Pilch odnosząc się do wypowiedzi przedmówcy 
powiedziała – To nie może być prawdą, że poprzednia Skarbnik Gminy 
tak powiedziała. Nawiązując do budżetu gminy Krzywcza uchwalonego na 
2013 rok powiedziała, że poprzednia Skarbnik Gminy tego sama nie zrobiła 
i nie można na nią zwalać winy. Rada Gminy Krzywcza liczy 15 radnych i ktoś 
podniósł rękę za przyjęciem uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu. Ponadto 
powiedziała, że często wywierane są presje z każdej miejscowości gminy 
odnośnie realizacji zgłoszonych zadań gospodarczych, utrzymuje się 
7 jednostek Ochotniczych Straży Pożarnych. W związku z tym pytała – Czy te 
przykłady to nie są marnowaniem pieniędzy publicznych? 
 Radny Wacław Sobol powiedział – Jako radny byłem jedyny przeciwny 
kupowaniu kolejnego samochodu dla straży, choćby kosztowały nawet 
20 000 zł lub 30 000 zł. Zgodził się on z przedmówcą w kwestii zbyt dużych 
kosztów utrzymania jednostek OSP, w tym w szczególności doposażenia 
samochodu, ubezpieczenia, kosztów związanych z zatrudnieniem kierowcy itp. 
Ponadto uważa on, że najszybszym sposobem do wygenerowania większych 
wpływów w budżecie, to znaczy nie wydawania dodatkowych środków 
z budżetu, jest przekazywanie innym podmiotom do prowadzenia szkół. 
Ponieważ jest połowa roku i nie ma znaczenia, w którym momencie zostaną 
one przekazane; nie ma wówczas płacenia odpraw, jest tylko niewielkie 
dofinansowanie z budżetu gminy. Będzie to najszybszy i najskuteczniejszy 
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sposób, na uzyskanie oszczędności. Zdaniem radnego – Jeżeli szkoła według 
ustalonego kryterium nie spełnia wymogu posiadania 70 uczniów, to można 
wówczas przekazać ją innemu podmiotowi do prowadzenia, bądź ewentualnie 
przystąpić do procedury zlikwidowania jej. Jeżeli nastąpiłoby przekazanie 
szkoły to dopłata na jednego ucznia wynosiła by tyle, co dopłata na jednego 
ucznia w Szkole Podstawowej w Babicach – największej szkole na terenie 
gminy Krzywcza. 
 Przewodniczący Rady Gminy prosił wziąć pod rozwagę wątpliwość – 
Czy te przekazane do prowadzenia szkoły faktycznie się utrzymają? Jeżeli 
przekazanie to nastąpi bez likwidacji, to może przykładowo po pół roku 
zdarzyć się oddanie tej szkoły z powrotem do prowadzenia przez gminę. 
 Radny Wacław Sobol nawiązując do wypowiedzi przedmówcy 
powiedział, że Niepubliczna Szkoła Podstawowa w Ruszelczycach utrzymuje 
się tylko z subwencji. Skoro się ona utrzymuje i jeszcze podejmuje inne 
działania, to szkoła, która miała by środki pochodzące z subwencji i ponadto 
dopłatę z budżetu gminy to powinna się utrzymać. 
 Przewodniczący Rady Gminy Piotr Sobol stwierdził, że pięcioosobowe 
klasy nie rozwijają dzieci. Jego zdaniem – Dzieci dziczeją, niczego 
nie potrafią. Dziecko przychodząc z takiej szkoły do gimnazjum nie potrafi 
czytać i pisać, społecznie jest nie dostosowane, jeżdżą one do poradni 
psychologiczno-pedagogicznych. Przekazanie szkoły do prowadzenia dałoby 
oszczędności, ale – zdaniem Przewodniczącego Rady – nie jest to najlepsze 
rozwiązanie. Jest ewentualnie inne rozwiązanie nad którym warto się 
zastanowić a mianowicie powołanie jednego lub dwóch zespołów szkół, tylko 
trzeba to rozeznać, czy będzie to opłacalne. Pani Kierownik nakreśliła trudną 
sytuację gminy, jednak trzeba też popatrzeć na konkretnie podejmowane 
działania. Stawki podatków obniża się bardzo dużo. Stawki te mamy jedne 
z najniższych; pomagamy tym samym podatnikom. Na terenie gminy 
obowiązuje szereg zwolnień podatkowych, gdzie w sąsiednich gminach płaci 
się podatki za każdą nieruchomość, płaci się podatki za każdą powierzchnię 
gruntu wyłożoną kostką brukową. Ponadto stwierdził, że pomimo sporów 
radnych nad większym obniżeniem stawki za odbiór odpadów komunalnych 
to i tak udało się stawki te ustalić na poziomie najniższym w powiecie 
i okolicach. Nakreślił także problem ze świeceniem lamp oświetlenia ulicznego, 
gdyż każda zmiana powoduje powstawanie dodatkowych kosztów związanych 
ze zużyciem energii elektrycznej. Trzeba opracować kierunek szukania 
oszczędności, czy likwidacji ulg podatkowych, czy rozwiązanie problemu 
ze szkołami, czy też rozwiązanie problemu z przedszkolami. Błędem było – 
zdaniem Przewodniczącego Rady – przekazanie budynku do utworzenia 
w nim Tęczowego Niepublicznego Przedszkola w Reczpolu, błędem było 
również przedłużenie na okres kolejnych lat umowy najmu nieruchomości 
na prowadzenie tam działalności przedszkolnej. Powiedział on również, że 
jeśli Rada Gminy przyjmie program naprawczy, to będzie on zakładał duże 
cięcia i powodować będzie w konsekwencji, że wszyscy poniosą koszty z tym 
związane. 
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 Kierownik Alicja Pilch powiedziała, że Niepubliczne Tęczowe 
Przedszkole w Reczpolu na pewno jest tańsze w porównaniu do utrzymania 
przedszkola publicznego w Krzywczy.  
 Radny Wacław Sobol pytał – Ile będzie utworzonych oddziałów 
w Publicznym Gimnazjum w Krzywczy od 1 września bieżącego roku? 
 Wójt Gminy odpowiedział, że zgodnie z ilością dzieci utworzono tam 
2 oddziały klasy pierwszej. Nie było możliwości fizycznej zmniejszenia liczby 
oddziałów, ponieważ klasy były by większe niż trzydziestoosobowe. Ponadto 
zgodnie z nowymi przepisami prawa większość przedmiotów nauczania 
wymagałaby dzielenia uczniów na grupy. Na pewno sprawa ta była 
analizowana. 
 Radny Wacław Sobol powiedział – Trzeba szukać pieniędzy. 
Zaproponował, aby Szkołę Podstawową w Krzywczy przenieść na I piętro 
do budynku Publicznego Gimnazjum w Krzywczy, utworzyć mniej oddziałów 
w Gimnazjum. Większy budynek po przeniesionej szkole wyremontować 
w czasie wakacji i przenieść tam przedszkole, a do drugiego mniejszego 
budynku przenieść Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Krzywczy. 
 
 Następnie Sekretarz Gminy Kazimierz Trojan przedstawił projekt 
uchwały Rady Gminy Krzywcza w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 
finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2012 rok – 
przyjęta jednogłośnie 13 głosami „za” (Uchwała Nr 207/XXXIV/2013). 
 
 Następnie Sekretarz Gminy odczytał projekt uchwały Rady Gminy 
Krzywcza w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Krzywcza absolutorium z tytułu 
wykonania budżetu na 2012 rok – przyjęta 10 głosami „za”, przy 1 głosie 
przeciwnym i 2 głosach „wstrzymujących się” (Uchwała Nr 208/XXXIV/2013). 
 Wójt podziękował w imieniu własnym jak i swoich pracowników 
za udzielenie absolutorium i zaapelował do radnych o współpracę. 
 
 
Ad 4. 
 Sekretarz Gminy Kazimierz Trojan przedstawił projekt uchwały Rady 
Gminy Krzywcza w sprawie zawarcia porozumienia o powierzenie Gminie 
Miejskiej Przemyśl zadania publicznego dotyczącego objęcia mieszkańców 
Gminy Krzywcza (osób z zaburzeniami psychicznymi) opieką i usługami 
świadczonymi przez Środowiskowy Dom Samopomocy w Przemyślu 
ul. Bakończycka 1 wraz z uzasadnieniem do tego projektu uchwały. 
 W wyniku głosowania projekt proponowanej Uchwały przyjęty został 
jednogłośnie 13 głosami „za” (Uchwała Nr 209/XXXIV/2013). 
 
 Następnie Sekretarz Gminy przedstawił projekt uchwały Rady Gminy 
Krzywcza w sprawie wyrażenia opinii o projekcie uchwały Sejmiku 
Województwa Podkarpackiego w sprawie Parku Krajobrazowego Pogórza 
Przemyskiego wraz z uzasadnieniem do tego projektu uchwały. 
 W wyniku głosowania projekt proponowanej Uchwały przyjęty został 
jednogłośnie 13 głosami „za” (Uchwała Nr 210/XXXIV/2013). 
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 Sekretarz Gminy przedstawił kolejny projekt uchwały Rady Gminy 
Krzywcza w sprawie wyrażenia opinii o projekcie uchwały Sejmiku 
Województwa Podkarpackiego w sprawie Przemysko – Dynowskiego Obszaru 
Chronionego Krajobrazu wraz z uzasadnieniem do tego projektu uchwały. 
 W wyniku głosowania projekt proponowanej Uchwały przyjęty został 
jednogłośnie 13 głosami „za” (Uchwała Nr 211/XXXIV/2013). 
 
 Sekretarz Gminy przedstawił projekt uchwały Rady Gminy Krzywcza 
w sprawie przekazania do sprzedaży nieruchomości (działek nr 999 
o pow. 0,01 ha oraz nr 515 o pow. 0,05 ha położone w Bachowie) 
stanowiących własność gminy Krzywcza wraz z uzasadnieniem do tego 
projektu uchwały. 
 W wyniku głosowania projekt proponowanej Uchwały przyjęty został 
jednogłośnie 13 głosami „za” (Uchwała Nr 212/XXXIV/2013). 
 
 Sekretarz Gminy przedstawił kolejny projekt uchwały Rady Gminy 
Krzywcza w sprawie przekazania do sprzedaży nieruchomości (działki nr 266, 
o pow. 0,24 ha położonej w Średniej) stanowiącej własność gminy Krzywcza 
wraz z uzasadnieniem do tego projektu uchwały. 
 W wyniku głosowania projekt proponowanej Uchwały przyjęty został 
jednogłośnie 13 głosami „za” (Uchwała Nr 213/XXXIV/2013). 
 
 Przystępując do przedstawiania kolejnego projektu uchwały 
Przewodniczący Rady Gminy przypomniał, że projekt ten opracowany został 
na wniosek Komisji Stałych Rady na ich wspólnym posiedzeniu w dniu 
6 grudnia 2012 r. na którym wyrażono zgodę na obniżenie wysokości 
otrzymywanych diet przysługującym radnym i sołtysom. Przegłosowano 
wówczas obniżenie tych diet o 2%. 
 Kierownik Referatu Księgowości i Finansów powiedziała, że miesięczna 
kwota zmniejszenia w przeliczeniu na jedną osobę, czy to radnego, czy to 
sołtysa wynosić będzie 2% czyli 32 zł (1 600 zł x 2% = 32 zł). Gdy podjęta 
zostanie ta uchwała, to przyniesie do końca bieżącego roku oszczędności 
w wysokości 4 416 zł. 
 Wójt Gminy poinformował, że ta proponowana zmiana przedstawiona 
przez Kierownika Alicję Pilch nie jest jedyną zmianą zgłoszoną przez Komisje. 
Jest jeszcze zmiana wykazana w § 1 dotycząca zmiany § 3 ust.1 w którym 
dodaje się pkt 4 dotyczący wynagrodzenia dla pozostałych radnych, gdzie 
rozpisane zostało na więcej pozycji. Dotychczas dieta dla radnego, bez 
względu czy jest członkiem komisji czy też nie jest, wynosi 30%. Na wniosek 
Komisji proponuje się rozpisanie stawek oddzielnie na radnych nie będących 
członkami żadnej komisji Rady, oddzielnie na radnych będących członkami 
jednej komisji Rady, oraz oddzielnie na radnych będących członkami dwóch 
i więcej komisji Rady. W przygotowanym projekcie uchwały są dwa nowe 
wyszczególnienia, których trzeba zaproponować stawki. 
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Ponadto Wójt Gminy prosił radnych o zwrócenie uwagi na zapisy § 2 
proponowanej uchwały, które uchylają Uchwała Nr 303/XXXIX/2006 Rady 
Gminy Krzywcza z dnia 15 lipca 2006 roku w sprawie przyznania ryczałtu dla 
przewodniczących organów wykonawczych sołectw na pokrycie zwrotu 
kosztów podróży służbowych związanych z dojazdem do siedziby Gminy 
Krzywcza zmieniona Uchwałą Nr 108/XIV/2007 Rady Gminy Krzywcza z dnia 
28 grudnia 2007 r. W związku z tym prosił o rozważenie, zrekompensowania 
sołtysom utraconych ryczałtów w kwocie 300 zł na rok w stawce 
przysługującym im diet. Wyliczona kwota rekompensaty zakłada średnio 
miesięczny wzrost o 25 zł, czyli o 1,5% minimalnego wynagrodzenia. 
 Przewodniczący Rady Gminy powiedział, że należałoby rozważyć 
podniesienie proponowanej stawki 13% na 14,5%. 
 Wiceprzewodniczący Rady Gminy Bogusław Krzywiński wnioskował 
o pięcioprocentowe obniżenie wszystkich stawek przysługujących diet, oprócz 
stawek diet dla sołtysów, które proponował ustalić na poziomie 
14% minimalnego wynagrodzenia. Wniosek swój motywował złą sytuacją 
finansową gminy. Ponadto wnioskował o ustalenie stawki dla radnych, którzy 
nie są członkami żadnej komisji stałej Rady Gminy, na poziomie nie większym 
niż stawka dla sołtysa. Zdaniem Wiceprzewodniczącego – Organizuje się 
więcej posiedzeń komisji, poświęca się dużo czasu, a radny który nie jest 
członkiem żadnej komisji ma wypłaconą dietę w takiej samej wysokości jak 
ten, który uczestniczy we wszystkich pracach komisji. 
 Radny Wacław Sobol zaproponował pozostawić stawkę diety dla 
sołtysów na poziomie dotychczas obowiązującej, czyli 15% minimalnego 
wynagrodzenia. Zdaniem radnego – Funkcja sołtysa jest niewdzięczną 
funkcją, dlatego proponował nie zmniejszać stawki, bo niewiele się na tym 
zaoszczędzi. 
 Radny Wojciech Sawicki powiedział – Radni zostali wybrani w ramach 
zaufania. Jest to funkcja społeczna. W związku z tym zaproponował podjęcie 
decyzji o zniesieniu wypłat diet a jedynie wypłacanie ryczałtów na pokrycie 
zwrotu kosztów podróży służbowych związanych z dojazdem na sesję Rady 
Gminy lub posiedzenie Komisji. Jednocześnie proponował, aby pozostawić 
ryczałtową wypłatę diety jedynie Przewodniczącemu Rady Gminy ze względu 
na szerszy zakres obowiązków. 
 Radny Leszek Martyn odnosząc się do przedmówcy powiedział, że są 
radni, którzy gdzieś pracują, jeżeli zostanie tylko ustalony zwrot kosztów 
dojazdów, to radni będą poszkodowani. Jak zauważył Radny – Wiadomym jest 
jakie są obecnie płace, każdy żyje za pieniądze i dlatego nie zgodził się 
z propozycją zniesienia diet dla radnych. 
 Radny Wacław Sobol poddał pod rozwagę radnym powrócenie 
do ustalonych wcześniej zasad wypłaty diety, czyli wypłat diet za każdy udział 
w sesjach Rady Gminy, lub posiedzeniach Komisji. Ponadto zaproponował 
Przewodniczącemu Rady Gminy, aby zwoływał sesję Rady Gminy 
po godz. 16:00, gdyż termin ten radnym nie będzie kolidować z godzinami 
pracy zawodowej. Zdaniem radnego – Jest to aspekt społeczny, gdyż umożliwi 
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to także mieszkańcom gminy pracującym zawodowo uczestnictwo w obradach 
organów gminy. 
 Następnie Kierownik Alicja Pilch przedstawiła wyliczone oszczędności 
z ewentualnego zastosowania pięcioprocentowego obniżenia stawek diet dla 
radnych. Przy zastosowaniu 5% obniżki wychodzi 80 zł oszczędności na 
jednego radnego (1 600 zł x 5% = 80 zł). Wygeneruje to za pół roku 
oszczędności w kwocie 7 200 zł. 
 Wójt Gminy powiedział – Każdy system wypłaty diet, czy miesięczny, 
czy za każde posiedzenie zależy od ilości posiedzeń. Jeśli ilość ta będzie duża 
to lepszym będzie ryczałtowy system wypłaty diet, a jeżeli ta ilość będzie mała 
to lepszym systemem będzie system wypłaty diet za uczestnictwo 
w konkretnym posiedzeniu organu Rady Gminy. Można ustalić kwotową 
stawkę diety, która nie będzie się waloryzować do czasu podjęcia przez Radę 
Gminy uchwały zmieniającej. 
 
 Następnie Przewodniczący Rady Gminy przegłosował przyjęcie 
propozycji Radnego Wacława Sobol o powrócenie do ustalonych wcześniej 
zasad wypłaty diety, czyli wypłat diet za każdy udział w sesjach Rady Gminy, 
lub posiedzeniach Komisji. 
 W wyniku głosowania propozycja radnego W. Sobola została odrzucona 
5 głosami „przeciw”, 2 głosami „za” przy 6 głosach „wstrzymujących się”. 
 
 Przewodniczący Rady Gminy przegłosował także przyjęcie propozycji 
o pięcioprocentowe obniżenie stawek przysługujących diet dla 
Przewodniczącego i Wiceprzewodniczącego Rady Gminy oraz dla 
Przewodniczącego Komisji Rady, (po przyjęciu tego wniosku dieta dla 
Przewodniczącego ustalona zostanie na poziomie 50%, dla 
Wiceprzewodniczącego 30%, dla Przewodniczącego Komisji Rady 25% 
wynagrodzenia minimalnego). 
 W wyniku głosowania wniosek w tej sprawie został przyjęty 10 głosami 
„za” przy 3 głosach „wstrzymujących się”. 
 
 Następnie Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że zgłoszono 
propozycję o ustalenie stawki dla radnych, którzy nie są członkami żadnej 
komisji stałej Rady Gminy oraz będących członkami jednej komisji Rady, 
na poziomie 14,5% minimalnego wynagrodzenia. W związku z tym prosił 
rannych o zgłaszanie innych propozycji. 
 Radny Stanisław Lewiarz zaproponował ustalenie tej stawki na poziomie 
15% minimalnego wynagrodzenia. 
 W wyniku głosowania pierwsza zgłoszona propozycja (tj. obniżenia 
do poziomu 14,5% minimalnego wynagrodzenia dla radnych, którzy nie są 
członkami żadnej komisji stałej Rady Gminy oraz będących członkami jednej 
komisji Rady) przyjęta została 7 głosami „za” przy 6 głosach 
„wstrzymujących się”. 
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 Z kolei Przewodniczący Rady Gminy przegłosował przyjęcie propozycji 
o pięcioprocentowe obniżenie stawek przysługujących diet dla radnych 
będących członkami dwóch i więcej komisji Rady, (tj. obniżenia tej stawki do 
poziomu 25% wynagrodzenia minimalnego). 
 W wyniku głosowania wniosek w tej sprawie został przyjęty 11 głosami 
„za” przy 2 głosach „wstrzymujących się”. 
 
 Przewodniczący Rady Gminy przegłosował przyjęcie propozycji 
o pozostawienie stawki diety dla sołtysów na poziomie dotychczas 
obowiązującej, czyli 15% minimalnego wynagrodzenia. 
 W wyniku głosowania wniosek ten przyjęty został 12 głosami „za” przy 
1 głosie „wstrzymującym się”. 
 
 Sekretarz Gminy przedstawił projekt uchwały Rady Gminy Krzywcza 
zmieniającej uchwałę własną w sprawie diet przysługującym radnym gminnym 
i przewodniczącym organu wykonawczego jednostek pomocniczych gminy 
oraz zwrotu kosztów podróży służbowych. 
 W wyniku głosowania projekt proponowanej Uchwały przyjęty został 
11 głosami „za”, przy 2 głosach „wstrzymujących się” (Uchwała 
Nr 214/XXXIV/2013). 
 
 Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że kolejny projekt uchwały 
jest projektem, który formalnie porządkuje sprawę złożonej rezygnacji 
z członkostwa w komisjach Rady Gminy Radnego Wacława Sobola. 
Odnosząc się do pytania Przewodniczącego Rady Gminy w powyżej sprawie, 
Radny W. Sobol potwierdził, że nadal podtrzymuje tą swoją decyzję. 
 Następnie Sekretarz Gminy przedstawił projekt uchwały Rady Gminy 
Krzywcza zmieniającej uchwałę własną Nr 4/II/2010 z dnia 6 grudnia 2010 r. 
w sprawie powołania stałych komisji Rady Gminy. 
 W wyniku głosowania projekt proponowanej Uchwały przyjęty został 
8 głosami „za”, przy 5 głosach „wstrzymujących się” (Uchwała 
Nr 215/XXXIV/2013). 
 
 Sekretarz Gminy przedstawił także projekt uchwały Rady Gminy 
Krzywcza w spawie zmian w wieloletniej prognozie finansowej gminy 
Krzywcza. 
 Uzasadnienie do tego projektu uchwały przestawił Wójta Gminy, który 
powiedział, że w uchwale budżetowej i w wieloletniej prognozie finansowej 
gminy Krzywcza nie ujęto wydatku na ubezpieczenie mienia gminy. Aby 
możliwe było zawarcie umowy z firmą ubezpieczeniową Rada Gminy musi 
upoważnić Wójta Gminy Krzywcza do zaciągnięcia zobowiązań z tytułu umów, 
na ubezpieczenie majątku gminy. 
 Następnie Przewodniczący Rady poprosił Wójta o informację w sprawie 
rozstrzygniętego przetargu na ubezpieczenie mienia gminy. 
 Wójt Gminy odpowiedział, że na ogłoszony przetarg wpłynęło 4 ważne 
oferty. Wybrana została najkorzystniejsza oferta. Wstępnie przewidywano 
składkę na ubezpieczenie w kwocie 68 000 zł. Jednak po przetargu wyniosła 
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ona ok. 59 000 zł. W stosunku rocznym do oferty złożonej 3 lata temu, ta 
składka wzrosła o około 10 000 zł. Wzrost ten nastąpił w wyniku 
ubezpieczenia pojazdów mechanicznych, które objęte zostały ubezpieczeniem 
autocasco. 
 Przewodniczący Rady Gminy pytał – Które pojazdy są objęte tym 
ubezpieczeniem? 
 Wójt odpowiedział, że ubezpieczeniem zostaną objęte samochody 
będące na wyposażeniu Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu gminy 
Krzywcza, autobus do przewozu osób niepełnosprawnych oraz samochód 
wykorzystywany na potrzeby Urzędu Gminy. 
 Przewodniczący Rady Gminy negatywnie odniósł się do sprawy 
ubezpieczenia autocasco samochodów strażackich. 
 Wiceprzewodniczący Rady Gminy stwierdził, że nie stać gminę 
na ubezpieczenie autocasco wszystkich samochodów. Ponadto powiedział, 
że autobus, który wozi dzieci niepełnosprawne do szkół często się psuje 
w związku z tym prosił o rozważenie, czy nie zrezygnować z tego dowożenia. 
Dzieci te mogą być dowożone autobusem z gminy Dubiecko. Zdaniem 
Wiceprzewodniczącego – Dowóz ten generuje duże koszty związane 
z zatrudnieniem kierowcy i opiekuna. 
 Wójt Gminy odpowiedział, że zanim jeszcze ten autobus zaczął 
funkcjonować, to koszty dowozu tych dzieci pokrywała gmina. Wtedy 
w 2007 roku koszt dowozu jednego dziecka wynosił ok. 5 000 zł. Gmina 
nie posiada rozeznania jakie koszty za tą usługę, świadczoną przez innego 
przewoźnika, ponosiłaby obecnie. Dowóz 15 dzieci niepełnosprawnych 
generował wówczas duże koszty. Ponadto Wójt stwierdził, że autobus ten 
psuje się często. Zakup tego autobusu był dofinansowany z PFRON-u i w tym 
roku skończył się okres pięcioletni ochronny. Poczyniono rozeznanie zakupu 
nowego autobusu ze środków pochodzących z dotacji z PFRON-u oraz 
wkładu własnego, który byłby zabezpieczony ze środków finansowych 
pozyskanych ze sprzedaży posiadanego obecnie autobusu. Jednak 
w bieżącym roku nie było dostępnych środków finansowych na ten cel. 
Wymiana tego autobusu można przeprowadzić jedynie w okresie wakacyjnym. 
 Następnie Kierownik Alicja Pilch poinformowała, że wartość początkowa 
brutto majątku ubezpieczonego; budynków, budowli wynosi 16 345 275 zł, 
a wartość odtworzeniowa w ubezpieczeniu wynosi 22 798 494 zł. 
 Radny Wacław Sobol uważa, że ubezpieczenie autocasco trzeba 
zapłacić. 
 Kierownik Alicja Pilch powiedziała, że w bieżącym roku brakuje na 
ubezpieczenia. Przetargiem objęty był okres 24 miesięcy. Kwota 45 000 zł 
ujęta w proponowanej uchwale jest zabezpieczona na lata 2014 i 2015. 
Pierwszy wcześniejszy przetarg był ogłoszony na 3 lata za kwotę 60 000 zł. 
Ostatni przetarg był wyceniony na 120 000 zł na 2 lata. Tak było ujęte 
w specyfikacji. Okazało się, że do przetargu zgłosiło się 4 oferentów 
i po przetargu kwota zmniejszyła się znacznie wynosi 60 000 zł na 2 lata. 
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Zdaniem Kierownika powinno się jednak ubezpieczać autocasco, ubezpieczać 
mienie od pożarów, od zdarzeń losowych, ubezpieczać drogi 
od odpowiedzialności cywilnej. 
 
 W wyniku głosowania projekt proponowanej Uchwały przyjęty został 
3 głosami „za”, przy 2 głosach „przeciwnych” i 8 głosach „wstrzymujących się” 
(Uchwała Nr 216/XXXIV/2013). 
 
 Kierownik Referatu Alicja Pilch przedstawiła projekt uchwały Rady 
Gminy Krzywcza w sprawie zmian w budżecie gminy Krzywcza w 2013 roku 
wraz z uzasadnieniem do tego projektu uchwały. 
 W wyniku głosowania projekt proponowanej Uchwały przyjęty został 
11 głosami „za” przy 2 głosach „wstrzymujących się” (Uchwała 
Nr 217/XXXIV/2013). 
 
 Następnie Wiceprzewodniczący Rady Gminy pytał o informację – Jakie 
koszty gmina poniosła na zimowe utrzymanie dróg w rozbiciu na poszczególne 
miejscowości gminy? 
 Odpowiadając przedmówcy Kierownik Referatu Alicja Pilch powiedziała 
– Sołectwo Wola Krzywiecka – koszt odśnieżania wyniósł 11 772 zł, 
przepracowano 82 godz., cena za 1 godz. wynosiła 143 zł, Sołectwo Skopów 
koszt odśnieżania wyniósł 12 275 zł, przepracowano 76 godz., cena 
za 1 godz. wynosiła 161,50 zł, Sołectwo Ruszelczyce – koszt odśnieżania 
wyniósł 3 960 zł, przepracowano 33 godz., cena za 1 godz. wynosiła 120 zł, 
Sołectwo Kupna – koszt odśnieżania wyniósł 2 160 zł, przepracowano 
18 godz., cena za 1 godz. wynosiła 120 zł. Sołectwo Bachów – koszt 
odśnieżania wyniósł 14 375 zł, przepracowano 89 godz., cena za 1 godz. 
wynosiła 161,50 zł, Sołectwo Chyrzyna – koszt odśnieżania wyniósł 1 357 zł, 
przepracowano 8,5 godz., cena za 1 godz. wynosiła 157 zł, Sołectwo Babice – 
koszt odśnieżania wyniósł 10 385 zł, przepracowano 53 godz., cena 
za 1 godz. wynosiła 196 zł, Sołectwo Krzywcza – koszt odśnieżania wyniósł 
7 200 zł, przepracowano 60 godz., cena za 1 godz. wynosiła 120 zł, Sołectwo 
Reczpol – koszt odśnieżania wyniósł 9 203 zł, przepracowano 70,5 godz., 
cena za 1 godz. wynosiła 131 zł, kładka w Bachowie – koszt odśnieżania 
wyniósł 1 675 zł. Średnio za godz. wychodzi ok. 152 zł. 
 Wiceprzewodniczący Rady pytał - Dlaczego są takie duże rozbieżności 
w cenach za 1 godz. świadczenia tych usług? 
 Wójt Gminy odpowiedział, że kiedy było przeprowadzanie rozeznanie, 
kto mógłby te usługi wykonywać, to ceny były ustalone na podobnym 
poziomie. Wszyscy wykonawcy określali ceny na poziomie netto. Stawki 
uzależnione są od tego, czy wykonawca pracuje zawodowo, czy nie pracuje, 
czy posiada własną działalność gospodarczą, gdyż to w szczególności składki 
naliczane od tych umów powodują różnicę w poszczególnych stawkach brutto. 
Zdaniem Wójta najlepszym rozwiązaniem byłby wybór jednego wykonawcy 
wykonującego usługi odśnieżania w określonym systemie w całej gminie. 
Wydatkowanie dużej kwoty na zimowe utrzymanie dróg może być przyczyną 
do ogłoszenia przetargu na odśnieżanie w kolejnym sezonie zimowym. 
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Są – jak zaznaczył Wójt – miejscowości na terenie gminny, gdzie jest 
konkurencja i można koszty tych usług obniżyć, ale są też w gminie 
miejscowości, gdzie trudno znaleźć wykonawców do odśnieżania tam dróg. 
 Odnosząc się do kwestii ogłoszenia przetargu na zimowe utrzymanie 
dróg Sołtys Woli Krzywieckiej Jan Wanat powiedział, że wykonywanie 
odśnieżania przez jednego wykonawcę nie przyniesie oczekiwanych 
rezultatów. 
 Wójt Gminy zaproponował, w związku z sugestią Radnego Marka 
Bosaka, aby radni zastanowili się i dokonali podziału gminy na określone 
rejony odśnieżania. Wówczas gmina będzie szukać wykonawców do tych 
określonych rejonów. 
 
 Przed ogłoszoną przerwą o godz. 1259 salę obrad opuścił Radny 
Wacław Sobol, który wcześniej usprawiedliwił się u Przewodniczącego Rady 
Gminy. Od tej chwili obecnych na sesji było 12 radnych. 
 
 O godz. 1302 Przewodniczący Rady Gminy ogłosił przerwę w obradach, 
która trwała do godz. 1328. 
 
 
Ad 5. 
 Wójt Gminy Krzywcza Witold Szpytman przedstawił informację o swojej 
pracy w okresie międzysesyjnym oraz informację o sposobie realizacji 
wniosków zgłoszonych na poprzednich sesjach na sesję Rady Gminy 
Krzywcza (Informacje te stanowią załączniki nr 15 i 16 do niniejszego 
protokołu). 
 
 Wójt Gminy poinformował, że Gmina Krzywcza otrzymała pismo od 
Przedsiębiorstwa Komunikacji Samochodowej w Przemyślu, w którym 
informuje się, że Rada Miasta Przemyśla w styczniu bieżącego roku podjęła 
uchwałę w której ustaliła przystanki komunikacyjne położone na terenie Miasta 
Przemyśla dostępne dla operatorów i przewoźników. Dużo przystanków 
zostało wyłączone z możliwości zatrzymywania się przewoźników innych niż 
Miejski Zakład Komunikacji w Przemyślu. Obecnie nie jest to problem 
widoczny, ponieważ zgodę na zatrzymywanie się większość przewoźników 
jeszcze posiada. Jednak z upływem czasu problem ten będzie się pojawiał. 
Dla gminy Krzywcza istotnymi przystankami są przystanki na ul. Grunwaldzkiej 
przy Placu Konstytucji, przy ulicy Jagiellońskiej, przy ulicy Dworskiego i przy 
ulicy Mickiewicza. Na zwołanym w tej kwestii konwencie Wójtów zaproszony 
został Wiceprezydent Miasta Przemyśla, który wyjaśnił, że przewoźnicy inni 
nie stosują się do zasad związanych z przewozem osób. Kierowcy na krótkich 
odcinkach w Przemyślu nie dają biletów tylko po to, żeby wychwycić 
pasażerów. Wiceprezydent Miasta uważa, że podjęta decyzja nie zaburzy 
komunikacji. Jednak zdaniem Wójta spowoduje to duże utrudnienie 
dla mieszkańców gminy Krzywcza. W związku z tym zaproponował, aby Rada 
Gminy Krzywcza wystąpiła do Rady Miasta Przemyśla z negatywnym apelem 
lub rezolucją w tej sprawie. 
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 Rada Gminy Krzywcza poprzez aklamację pozytywnie ustosunkowała 
się do tej propozycji. 
 
 Wójt Gminy poinformował, że od kilku lat wypłacana jest z budżetu 
gminy pomoc finansowa dla uczniów na tzw. stypendia socjalne, która jest 
częściowo pokrywana ze środków własnych. Gmina zabezpieczyła jedynie 
środki finansowe na stypendia za pierwsze półrocze, które zostały już 
wypłacone. Natomiast nie ma zabezpieczonych środków w budżecie gminy na 
drugie półrocze. W związku z tym pytał Radę Gminy, czy próbować szukać 
brakujących pieniędzy? 
 Odnosząc się do pytania Przewodniczącego Rady Gminy w sprawie 
wysokości zabezpieczenia tej kwoty Wójt odpowiedział, że brakująca kwota 
wynosi ok. 10 000 zł. 
 Przewodniczący negatywnie ustosunkował się do ewentualnego 
szukania pieniędzy na ten cel. Jego zdaniem sensownym rozwiązaniem 
byłoby wypłacanie stypendium, ale nie socjalnego tylko za efektywne wyniki 
w nauce. 
 Kierownik Referatu Alicja Pilch powiedziała, że wiele gmin zrezygnowało 
z wypłaty tych stypendiów. Na początku gmina na ich wypłatę otrzymywała 
pełną kwotę, a od pewnego czasu gmina musi stopniowo coraz więcej 
dopłacać. 
 Radny Wojciech Sawicki powiedział, że jeśli chodzi o stypendium 
socjalne to rodziny potrzebujące pomocy socjalnej mogą się zwrócić w tej 
sprawie do Gminnego Ośrodka Opieki Społecznej w Krzywczy, który świadczy 
te usługi. Jego zdaniem – Nie ma sensu dublować udzielanie tego rodzaju 
pomocy. 
 
 Następnie Wójt Gminy poprosił o powołanie spośród radnych 
speckomisji, która zajmie się sprawą opracowania programu naprawczego. 
 
 
Ad 6, 7. 
 W tym punkcie obrad pierwszy zabrał głos Radny Wojciech Sawicki, 
który pytał o informację jakimi przesłankami kierowano się podczas wyboru 
dróg gminnych w Bachowie i Woli Krzywieckiej do remontu w związku 
z otrzymaną i wprowadzoną na przedostatniej sesji Rady Gminy dotacją na 
dofinansowanie do tego zadania w ramach środków na usuwania skutków 
klęsk żywiołowych? Wówczas na sesji była zgłoszona droga gminna 
„na Mikickiego” w Bachowie, która bardziej wymaga remontu. 
Jego zdaniem – Ważniejszą i dużo wcześniej monitowaną do remontu drogą 
była też droga gmina prowadząca w kierunku posiadłości Pana Władysława 
Walczaka w Krzywczy. Ponadto – jak stwierdził radny – na terenie gminy 
są różne drogi, bardziej zniszczone, potrzebujące pilnego remontowania. 
W związku z tym pytał – Dlaczego nagle wskazane zostały te dwie drogi 
do remontu? 
 Wójt odpowiedział, że każda droga gminna zgłoszona, jako droga 
popowodziowa, może zostać dofinansowana. Jeśli chodzi o drogę „na 
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Mikickiego” to do tej pory nie został uregulowany jej stan prawny. Dlatego 
nie można byłoby wykorzystać tych środków na to zadanie. Można byłoby 
przeznaczyć na ten cel jedynie środki własne, ale nie zostały one 
zaplanowane w budżecie gminy. Najlepszym rozwiązaniem byłoby ustalenie 
przez Radę Gminy wykazu dróg gminnych ułożonego według kolejności 
remontowania tych dróg, który nie byłby często zmieniany. Wówczas remonty 
dróg odbywałyby się według kolejności z ustalonego wykazu. 
 Zdaniem Wiceprzewodniczącego Rady Gminy Bogusława 
Krzywińskiego – Trzeba zrównoważyć wykonywanie remontów na drogach 
w gminie. Jeżeli wykonuje się remonty w jednej miejscowości, to nie powinno 
się pomijać inne miejscowości gminy. W zakresie wykonanych remontów dróg 
gminnych istnieje duża dysproporcja między miejscowościami Wolą 
Krzywiecką i Krzywczą. W miejscowości Krzywcza, od 12 lat, zostało 
poczynionych wiele inwestycji i nie powinno się tam narzekać, gdyż takie 
podejście jest nieuczciwe. Każda droga w gminie jest potrzebna, gdyż służy jej 
mieszkańcom. Z remontowanej drogi w Woli Krzywieckiej należy się cieszyć 
a nie krytykować. 
 Radny Wojciech Sawicki odpowiedział, że nikt nie krytykuje tego tylko 
zadane zostało pytanie. Jest wiele dróg w gorszym stanie. Mieszkańcy mają 
o wiele gorsze warunki dojazdu do swoich posesji niż te zaproponowane do 
remontu drogi. 
 Sołtys wsi Reczpol Maria Pawłowska podała – jako przykład drogi 
wymagającej pilnego remontu – drogę „na Przedchołowice” w Reczpolu. 
 Wójt Gminy poinformował, że po ulewach trwają szacowania szkód. 
W związku z tym prosił on Radnych o dokonanie ustaleń, które drogi 
w pierwszej kolejności mają być remontowane. 
 
 Sołtys wsi Reczpol wnioskowała o spowodowanie usunięcia pęknięć na 
ścianach nowo dobudowanego „grzybka” przy budynku Świetlicy Wiejskiej 
w Reczpolu. 
 
 Wiceprzewodniczący Rady Gminy Bogusław Krzywiński 
o spowodowanie naprawy parkietu na scenie w budynku Świetlicy Wiejskiej 
w Kupnej. 
 
 Sołtys wsi Chyrzyna Paweł Łoziński wnioskował o spowodowanie 
ustawienia znaku zakazu wjazdu pojazdów o rzeczywistej masie całkowitej 
ponad 10 ton na drogach gminnych „na Chyrzynkę” i poprzeczną z nią 
w Chyrzynie. 
 
 Sołtys wsi Średnia Marian Świgoń wnioskował o spowodowanie 
naprawy mostu prowadzącego do posiadłości Pani Wolskiej w Średniej, 
ponieważ korzystanie z niego stwarza duże zagrożenie dla bezpieczeństwa 
jego użytkowników. Jest on dziurawy i brakuje na nim desek. Ponadto 
zaznaczył, że remont tego mostu jest szczególnie ważny, gdyż po tym moście 
chodzą również dzieci. 
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 Sołtys wsi Skopów Franciszek Dudycz pytał – Czy będą remontowane 
zniszczone drogi dojazdowe do pól? 
 Wójt Gminy powiedział – Trzeba wybrać te najgorsze odcinki dróg 
i próbować je remontować za środki finansowe ujęte w budżecie gminy. 
 
 O godz. 1420 salę obrad opuścił Radny Tadeusz Król, który wcześniej 
usprawiedliwił się u Przewodniczącego Rady Gminy. Od tej chwili obecnych 
na sesji było 11 radnych. 
 
 Radna Bożena Banaś wnioskowała o zamontowanie ławek przy 
zatoczkach dwóch przystanków autobusowych w kierunku Przemyśla 
w miejscowości Ruszelczyce. Przystanki w kierunku Przemyśla są bardzo 
oddalone od istniejących po drugiej stronie drogi przystanków, w których są 
ławki, co powoduje duże utrudnienie dla osób starszych oczekujących na 
autobus. 
 
 Radny Józef Opałka wnioskował o interwencję do Zarządu Dróg 
Powiatowych w sprawie spowodowania naprawy (przynajmniej w minimalnym 
zakresie) nawierzchni drogi powiatowej na odcinku od promu w Babicach do 
garaży w Bachowie. 
 
 Ponadto Radny Józef Opałka wnioskował o interwencję do Zarządu 
Dróg Powiatowych w sprawie spowodowania naprawy dziury na moście na 
rzece Stupnica w ciągu drogi powiatowej przez wieś w Bachowie. 
 
 Sołtys wsi Wola Krzywiecka Jan Wanat pytał – Jak została załatwiona 
sprawa naprawy dziur o łącznej powierzchni 10 m2 na drodze w Woli 
Krzywieckiej? I czy będą przeprowadzone remonty cząstkowe remonterami 
na drogach gminnych? 
 
 Radny Leszek Martyn zaproponował, aby podczas remontu drogi w Woli 
Krzywieckiej w kierunku cmentarza, wyciąć pas tej drogi, uszczelnić przepusty 
betonowe i na to wylać masę asfaltową. Zaproponował samo wycięcie tego 
we własnym zakresie. 
 
 Radny Adam Czarniecki stwierdził, że kontener na śmieci koło budynku 
po byłym GCK w Babicach jest dziurawy. W związku z tym pytał – Czy 
po pierwszym półroczu będzie ten problem załatwiony? Ponadto zgłosił, 
że popiół pozostający po zimowym ogrzewaniu budynku po byłym GCK 
pozostał, nikt jego nie przerzucił i nie wywiózł. 
 Wójt odpowiedział, że w związku z reformą śmieciową i nowymi 
zasadami prawdopodobnie gmina będzie rezygnować ze składania w tym 
kontenerze śmieci, gdyż wokół niego tworzy się wysypisko śmieci. Każdy 
właściciel posesji, lub punktu usługowego musi zaopatrzyć się w pojemnik na 
śmieci. Ponadto poinformował, że jeżeli są osoby chętne do zakupu przez 
gminę pojemników na śmieci to powinni oni zgłaszać to w Urzędzie Gminy 
Krzywcza. 
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 O godz. 1425 salę obrad opuścił Radny Stanisław Lewiarz, który 
wcześniej usprawiedliwił się u Przewodniczącego Rady Gminy. Od tej chwili 
obecnych na sesji było 10 radnych. 
 
 Radny Adam Czarniecki wnioskował o spowodowanie usunięcia drzewa 
wierzby na łuku drogi powiatowej koło posiadłości Pana Lacha w Babicach. 
 
 Ponadto pytał - Czy przy drodze gminnej „na Gajewskiego” w Babicach 
będą montowane nowe lampy oświetlenia ulicznego? 
 Wójt Gminy odpowiedział, że wydatki budżetowe gminy w odniesieniu 
do budowy nowego oświetlenia ulicznego zostały zmniejszone. Część 
projektów została wcześniej rozpoczęta niektóre z nich zostały już zakończone 
a niektóre jeszcze nie. Obecnie pilnuje się jedynie te projekty, które nie zostały 
skończone i może dla nich upłynąć okres ważności pozwolenia na budowę. 
W budżecie gminy na inwestycje w zakresie budowy oświetlenia ulicznego 
zaplanowane jest tylko 10 000 zł. Obecnie trudno jest odpowiedzieć 
na to pytanie, gdyż nie wiadomo, czy na to zadanie jest już sporządzona 
dokumentacja, czy nie upływa termin ważności pozwolenia na budowę. 
 
 O godz. 1430 salę obrad opuściła Radna Maria Napora, która wcześniej 
usprawiedliwiła się u Przewodniczącego Rady Gminy. Od tej chwili obecnych 
na sesji było 9 radnych. 
 
 Przewodniczący Rady Gminy zaproponował powołanie spec komisji 
spośród członków komisji stałych Rady Gminy Krzywcza do przygotowania 
programu naprawczego. W następnym tygodniu będzie zwołane wspólne 
posiedzenie komisji na którym ustali się szczegóły a także powoła się grupy 
robocze. 
 
 
 Protokoły Nr XXXII/2013 i Nr XXXIII/2013 przyjęte zostały jednogłośnie 
przez aklamację. 
 
 
Ad 8. 
 Wobec zrealizowania porządku obrad Przewodniczący Rady Gminy 
podziękował radnym i gościom za przybycie oraz zamknął o godz. 1436 
XXXIV zwyczajną sesję Rady Gminy Krzywcza VI kadencji. 
 
 Na tym protokół zakończono. 
 
 

Protokołował 
 

(-) Mieczysław Klimko 

Przewodniczący Rady 
 

(-) Piotr Pękalski 
 


